
 

 نامی شیرین، کامی تلخ 

کارخانه قند شازند اولین صنعت استان مرکزی و دومین 
صنعت کشور بود که نامش شیرین اما کامش تلخ شده 
است. کارخانه قند هویت شازند بود که هر صبح با صدای 
سوت کارخانه، شهر از خواب بیدار می شد؛ اما از سال 1389 
بود که صدای سوت کارخانه قند و هم شهر شازند با همه 
مسئولینش به خواب رفتند. فرسوده بودن دستگاه های 
کارخانه، سوءمدیریت، واردات بی رویه شکر و مشکلات 
مالی از عوامل اصلی تعطیلی این کارخانه اعلام شد. این 
کارخانه هم در اشتغالزایی مردم منطقه مؤثر بود و هم باعث 
رونق کشت چغندر قند بین کشاورزان می شد و این عوامل 
باعث پویایی و رونق اقتصادی منطقه شده بود. مسئولین 
زیادی در سال های گذشته قول احیای کارخانه قند شازند 
را در بوق و کرنا کردند ولی هرگز نتوانستند این شعار را 
عملیاتی کنند. سیدپرویز فتاح روز چهارشنبه21 تیر ماه 
1402 در شورای اداری شهرستان شازند در فرمانداری 
این شهرستان، آب پاکی را روی دست همه ریخت و گفت: 
سهمی که از کارخانه در اختیار بنیاد مستضعفان است به 
نفع مردم سرمایه گذاری خواهد شد. وی بیان کرد: تعیین 
تکلیف کارخانه قند شازند با استفاده از ظرفیت قانونی، 
کمیسیون ماده پنج و ماده 101 حل می شود و این بنیاد، 
حداکثر همراهی را برای تعیین تکلیف کارخانه قند شازند 
خواهد داشت. در تعطیل شدن کارخانه قند شازند، بنیاد 
مقصر نیست اما آماده همکاری و سرمایه گذاری دارد. فتاح 
افزود: اجازه احیای کارخانه در شهر داده نمی شود بنابراین 
برای استفاده از این ظرفیت معطل شده باید به سرعت اقدام 
کرد. وی تصریح کرد: بخشی از کارخانه قند شازند در اختیار 
شهرداری شازند قرار می گیرد تا به عنوان سابقه تاریخی 
مردم باقی بماند و بخشی هم در اختیار بنیاد مستضعفان، تا 
سرمایه گذاری به نفع مردم انجام دهد. استاندار مرکزی نیز 
در این جلسه گفت: کارخانه قند شازند، قابلیت احیا ندارد و 
باید کاربری آن تغییر کند در این زمینه شهرداری طرحی 
تهیه کرده که مورد توافق استانداری است. نماینده مردم 
شازند در مجلس شورای اسلامی نیز در این جلسه به سابقه 
کارخانه قند شازند اشاره کرد و گفت: بعد از آنکه در سال89 
کارخانه قند جمع شد، کارخانه بهنوش راه اندازی شد که 
لازم است خط جدیدی در کارخانه بهنوش شازند راه اندازی 
شود تا بخشی از اشتغال جوانان برطرف شود. کارخانه قند 
شازند شناسنامه مردم این خطه است؛ بنابراین بهتر است 
 وعده بنیاد مستضعفان برای تغییر کاربری عملیاتی شود. 
چهار شنبه  روز  همین  در  که  اینجاست  جالب  نکته 
یعنی 21 تیر ماه که پرونده احیای کارخانه قند شازند 
بسته می شود؛ خبرگزاری مهر از احیای کارخانه قند 
یاسوج بعد از 58 سال توسط ستاد اجرایی فرمان امام 
خمینی)ره( خبر می دهد. بودجه مورد نیاز احیای آن 
نیز در سفر استانی ریاست جمهوری در سال 1400 به 
بود.  شده  مصوب  کارخانه  این  احیای  برای   یاسوج 
فراوانی  کارخانه های  که  بهنوش  نوشیدنی  برند  آیا 
در کشور دارد می تواند جایگزین کارخانه قند شازند 
 شود و برای نیروهای بومی بیشتری اشتغالزایی کند؟ 
قند  کارخانه  وسیع  فضای  از  شازند  مردم  انتفاع 
بود؟  خواهد  چگونه  است،  شهر  مرکز  در   که 
آیا شهرداری و شورای شهر شازند می توانند از این فرصت 
 و موقعیت به دست آمده به شایستگی استفاده کنند؟ 
در  مستضعفان  بنیاد  سرمایه گذاری  در  آیا 
رشد  شاهد  می توان  کارخانه  این  از  بخشی 
بود؟  شازندی  جوانان  برای  اشتغالزایی  و   اقتصادی 
این سوالات دغدغه های مردم نگران شازندی است که باید 
منتظر ماند و دید که در آینده چه اتفاقی برای این کارخانه 

تعطیل شده رقم خواهد خورد. 

 میدان میوه  و تره بار بهمن
برای خرید به میدان میوه و تره بار میدان بهمن رفتم؛ وقتی 
خرید می کردم متصدی غرفه  وقتی می گوییم یک کیلو بار 
می خواهیم سه کیلو می ریزد، دوم اینکه وقتی جنس های 
خراب و گندیده یا له شده را از داخل کیسه برمی داریم همه 
جنس را در جای مخصوص خالی می کنند و می گویند دیگه 
جنس به شما نمی فروشیم. گفتند میدان میوه و تره بار دیگه 
نگفتند که هر چی آشغال است به دست مشتری بدهند و 
مشتری هم هیچ نگوید و برخورد متصدی  غرفه های این 
میدان خیلی بد است. از مسئولان شهرداری منطقه 16 

تقاضای رسیدگی به این میدان میوه و تره بار را داریم. 
احدی از تهران

گرانی میوه
میوه های فصل تابستان واقعا قیمت های بالایی دارد و 
کارگران نمی توانند از این میوه ها استفاده کنند. جا دارد 
مسئولان در این رابطه اقدامی کنند تا بلکه خانواده و بچه های 

کارگران هم بتوانند از این میوه ها استفاده کنند. 
یک شهروند از تهران 

سرویس های بهداشتی
هر روز افراد و دانشجویان زیادی در میدان انقلاب برای 
خرید کتاب به این میدان و خیابان های اطراف این میدان 
می روند ولی این میدان با مشکلات زیادی روبه رو است اول 
اینکه پل عابر پیاده در این میدان وجود ندارد، سرویس های 
بهداشتی در این میدان به هیچ عنوان نیست، مغازه های 
اغذیه فروشی این میدان بسیار غیر بهداشتی است از مسئولان 

تقاضا داریم که به این موضوع رسیدگی کنند. 
یک شهروند از تهران

  آرمان ملی: تصورش را کنید در میان همه نابرابری های 
آموزشی و طبقاتی بودن شدید امکانات برای تحصیل در ایران 
و ورود به دانشگاه، تبلیغاتی که به بخش جدا ناپذیر تجارت 
کنکور بدل شده اند و بر اضطراب کنکوری ها و خانواده های 
آن ها )به ویژه آن ها که هزینه ثبت نام در حتی یک کلاس 
کنکور و خرید کتاب های کمک آموزشی را ندارند( می افزایند، 
تلاش و همیاری شبانه روزی همه اعضای خانواده برای ایجاد 
شرایط درس خواندن فرد کنکوری در حد بضاعت خانواده و 
تحت الشعاع قرار گرفتن تمام زندگی خیل عظیمی از مردم 
کشور، این خبر را بشنوید که 1000 نفر با تقلب وارد دانشگاه 
شده، ثبت نام کرده و به ریش همه خندیده اند! چه احساسی 
به شما دست می دهد؟خبر تقلب مربوط به امسال نیست، سال 
گذشته تیر ماه این خبر منتشر شد و مربوط به کنکور 1401 
است. در این خبر آمده بود که بیش از هزار داوطلب کنکور در 
رشته های پزشکی، دندانپزشکی، داروسازی و همچنین چندین 
مهندسی و دو، سه رشته پرطرفدار علوم انسانی توانسته اند به 
شکل شبهه ناک وارد دانشگاه شوند. بر اساس این گزارش 
شائبه تقلب در آزمون سراسری برای این افراد به شکل جدی 
مطرح بود. حتی برخی منابع در سازمان سنجش هم بروز 
تقلب گسترده برای راهیابی بیش از هزار داوطلب به رشته های 
پرطرفدار را تایید کرده بودند اما زمانی این برای مسئولان محرز 
شد که متقلب ها ثبت نام کرده بودند و خرشان از پل گذشته 
بود چرا که وزیر علوم گفته اینها دیگر دانشجو هستند و مشمول 
قانون داوطلب ها نمی شوند با این توضیح که »مجلس شورای 
اسلامی استفساریه ای )تفسیر و تفحص کردن( می دهد که 
در آن قانون، مواردی برای شائبه تخلف وجود دارد و در آن 
آمده که برای داوطلبان است نه برای دانشجویان. به همین 
دلیل، آنهایی که رفته بودند سر کلاس دانشجو شده بودند 
دیگر شامل این موارد قانونی نمی شد و آنان همان یک هزار 
نفر بودند. استفساریه مجلس شورای اسلامی در واقع حکم 
کرد که چون این افراد دانشجو شدند و دیگر داوطلب نیستند و 
باید سر کلاس درس حاضر شده و ادامه تحصیل دهند.« در این 
میان، دبیرخانه مقابله با فقر و نابرابری آموزشی به طور شفاف 
خواستار اخراج این دانشجویان از دانشگاه هاست. این دبیرخانه 
بیانیه ای منتشر کرده که در بخشی از آن آمده: »اکنون با یک 
بی قانونی در سطح ملی مواجهیم. نوجوانانی که با امیدهای 
بسیار و پس از تلاش های چندساله جانکاه، اینک خود را در 
برابر حتی همین اندک امکان ها نیز بی یار و یاور می بینند. در 
آستانه کنکور سراسری سال گذشته، اخبار مختلفی در مورد 
تقلب گسترده در کنکور سال 1400 منتشر شد. گفت وگوهای 
مختلفی از داوطلبان و خانواده های شان گرفته تا طراح سوالات 
کنکور، نشان می داد ابعاد ماجرا چنان وسیع و فراگیر بوده که 
صدها نفر را به رشته های پزشکی، دندانپزشکی و داروسازی 
دانشگاه های برتر دولتی رسانده و کار به امتحان دوباره سازمان 
سنجش، ده ها شکایت قضائی و چندین جلسه کمیسیون اصل 
90 مجلس شورای اسلامی هم رسیده است! پیرو چنین فضایی، 
راه حل های عاجل و فوری بسیاری، پیشنهاد و امتحان شده 
است. گمانه های گوناگونی در کار بوده تا بتوان احتمالِ تقلب 
در کنکور را به هر نحو ممکن به حداقل رساند. حتی بحث قطع 
اینترنت حوزه های امتحانی نیز به عنوان یکی از راه حل های 
پیشنهادی مطرح شده است. با این  حال، همه این موارد به  
صورت نوعی پیشگیری برای اطمینان دادن به داوطلبانی است 
که بیش  از پیش نگرانِ تضییع حقوق شان هستند. آنچه اما 

مهم تر است، این است که پس از فاجعه چه باید کرد؟«
 تعطیلات تابستانی مجلس

با اینکه واکنش نماینده های مجلس در ابتدا تکذیبی بود 
مثل علی خضریان، سخنگوی کمیسیون اصل نود مجلس که 
در تاریخ هجدهم تیر ماه سال جاری، گفته بود ادعای تخلف 
هزار نفر در آزمون سال 1401 و بازگشت به تحصیل کذب است 
و سال گذشته اجازه داده نشد کسانی که شبهه تقلب در کنکور 
دارند، در دانشگاه  ثبت نام کنند، حالا به نظر می رسد همین 
کمیسیون هم خواستار برخوردهایی متفاوت شده؛ کمیسیون 
اصل نود مجلس در گزارشی خواستار »کان لم یکن« شدن 
دعوت از این دسته از داوطلبان برای نام نویسی در دانشگاه 

شده است. یک عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس در 
گفت وگو با »فراز« از وجود دو شبهه درباره این تقلب و موضع 
گیری وزیر علوم صحبت کرده؛ حسین امامی، نماینده طرقبه 
و چناران در پاسخ به این سوال که برنامه کمیسیون آموزش 
و تحقیقات مجلس برای این موضوع چیست، توضیح داده: 
این مساله در زمان تعطیلات تابستانی مجلس مطرح شد 
که نمایندگان برای سرکشی به حوزه های انتخابیه خود به 
شهرستان رفته بودند. به همین دلیل در اولین فرصت یعنی 
همین امروز )یکشنبه( قرار است که موضوع در مجلس در دست 
پیگیری قرار بگیرد. او هم مثل برخی دیگر از کارشناسان گفته 
که برداشت وزیر علوم از استفساریه مجلس اشتباه است و گفته: 
وزیر محترم علوم هم باید پاسخ دهند که چطور چنین برداشتی 
از استفساریه مجلس داشتند و هم اینکه ریشه یابی شود که 
اساسا چطور و چگونه این حجم از تقلب در کنکور رخ داده 
است؟ اما رجوع به متن استفساریه مجلس هم سخنان امامی 
درباره برداشت اشتباه محمدعلی زلفی گل، وزیر علوم را تایید 
می کند؛ این استفساریه ناظر به ماده 11 قانون رسیدگی به 
تخلفات و جرایم در آزمون های سراسری بود. بر اساس این ماده: 
چنانچه با بررسی های فنی و علمی، بین نمرات و رتبه اکتسابی 
داوطلبی و سوابق تحصیلی وی مغایرت های نامتعارف مشهود و 
اساسی از قبیل عدم تطابق معدل دیپلم و دوره پیش دانشگاهی 
با نمره و رتبه اکتسابی در آزمون وجود داشته باشد، با تأیید 
هیأت های بدوی رسیدگی به تخلفات در آزمون ها از داوطلب 
از یک یا چند درس عمومی و اختصاصی امتحان مجدد به عمل 
می آید. تعیین وضعیت نهایی آزمون این داوطلب، بر اساس 
نتایج حاصل از امتحان مجدد بر عهده هیأت های بدوی است.  
اما آیا در طرح استفساریه مجلس این سوال مطرح شده که آیا 
کلمه »داوطلب« در ماده قانونی یاد شده شامل افراد پذیرفته 
شده نهایی در دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی می شود؟ 
پاسخ نمایندگان به استفساریه یاد شده اینگونه است: خیر، 
کلمه داوطلب در این ماده شامل افراد پذیرفته شده نهایی در 
دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی نمی شود. این استفساریه 
در روز اول شهریور سال قبل به تصویب مجلس رسید و شورای 
نگهبان آن را در 1۷ شهریور تایید کرد. اما کارشناسان در 
خصوص استفساریه یعنی از مجلس بخواهند که قانون خود را 
تفسیر و روشن کند، می گویند که این قاعده در اصل ۷3 قانون 
اساسی آمده است؛ استفساریه نیز قانونگذاری و در صلاحیت 
مجلس است و در قالب قانون استفساریه فلان موضوع، بررسی 
و تصویب و ابلاغ رسمی می شود و باید همه مراحل یک قانون 
از جمله تصویب شورای نگهبان را طی کند در حالی که در این 
مورد که وزیر علوم به آن استناد می کند هیچ استفساریه ای 
وجود ندارد، ممکن نیست که در صحن علنی و پیش افکار 
عمومی چنین تفسیری را تصویب کرد.« عباس عبدی، فعال 
سیاسی نوشته که »این یک اظهارنظر غیرعلنی از سوی یک 
کمیسیون مجلس است که ربطی به قانونگذاری ندارد و مجوزی 

برای اقدام نیست و حتما مقامات وزارت علوم این را می دانند.«
 متقلبان که بودند؟

در هیچ یک از اخبار و گزارش های مربوط به تقلب هزارنفری 
که از آن یاد شد، به هویت تقلب کننده ها اشاره نشده؛ اینکه آنها 
امتیاز خاصی داشته اند و چطور دست به تقلب زده اند و آیا به 
اشخاص خاصی مرتبطند و دلیل این تاخیر یک ساله در بررسی 
موضوع تقلبشان چه بوده. توجه رسانه ها به حجم بالای تقلب 
معطوف شده و این سوال برایشان پیش آمده که آیا وقوع بیش 
از هزار مورد تقلب می تواند به طور غیرسازمان یافته صورت 
بگیرد؟ آنطور که حسین امامی توضیح می دهد همین سوال 
یکی دیگر از شبهات مجلس است. امامی به »فراز« گفته: حجم 
تقلب هم از نظر ما آنقدر بالاست که به هر حال می تواند شائبه 
داشته باشد. تقلبی در این حجم به شکل موردی قابل تصور 
نیست. اینکه می گویم باید ریشه یابی کنیم به همین دست 
مسائل برمی گردد که باید بررسی کنیم و ببینیم چطور این 
حجم از تقلب رخ داده و آیا ماجرا پشت پرده ای هم دارد یا خیر. 
این عضو کمیسیون آموزش مجلس گفته است که ما هنوز به 
طور قطع نمی توانیم بگوییم که آیا به طور حتم دست هایی در 
پشت پرده این تقلب را سازماندهی می کردند یا نه. اما به هر حال 
گستردگی موضوع باعث ایجاد شبهه می شود و باید این شبهه 
بررسی شود. اینها از مواردی هستند که کمیسیون آموزش و 
تحقیقات مجلس با وزیر علوم مطرح خواهد کرد و به دنبال 

روشن شدن ابعاد آن خواهیم بود. 

9اجتماعی سال پنجم
شماره 1599 
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یادداشــــت

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

در تازه ترین اخبار مربوط به تقلب 1000 نفری سال گذشته در کنکور، وزیر علوم گفته قانون مجلس مشمول داوطلبان می شود و نه دانشجویان

ادامه تحصیل پاداش تقلب!
    دبیرخانه مقابله با فقر و نابرابری آموزشی به طور شفاف خواستار اخراج دانشجویان متقلب از دانشگاه هاست

    کمیسیون اصل نود مجلس در گزارشی خواستار »کان لم یکن« شدن دعوت از این دسته از داوطلبان برای نام نویسی در دانشگاه شده 

  آرمان ملی: »ما که خسته ایم. نه من 
که بسیاری از همکاران من و شما خسته اند، 
از این سینما، از وضعیت اکران، از خودی 
و ناخودی  بازی. تعجب می کنم شما چرا 
سیروس  را  جمله  این  نیستید!«  خسته 
الوند، کارگردان سینما، خطاب به پرویز 
پرستویی گفته، در بخش پایانی جوابیه ای 
که به صورت اختصاصی در اختیار خبرآنلاین 
قرار داده تا جواب انتقادهای ناگهانی پرویز 
پرستویی، بازیگر سینما و تلویزیون ایران را 
بدهد؛ انتقادهایی که به بهانه اکران نشدن 
یک فیلم سینمایی با عنوان »آنجا همان 
ساعت« طرح شد. فیلمی که در سال 139۷ 
به نویسندگی، کارگردانی و تهیه کنندگی 
آقای الوند ساخته شد و پرستویی هم یکی از 
بازیگران آن بود. پرویز پرستویی مدت هاست 
به یکی از سلبریتی های فعال در اینستاگرام 
تبدیل شده و حتی فیلتر این شبکه اجتماعی 
هم بر کمیت فعالیتش اثر نگذاشته، خبر 
سفرهای او به مناطق محروم و عکس گفتن 
با مردان و زنان و کودکان محروم را تقریبا 
همه حاضران در اینستاگرام دیده اند چه 
پیش از این فیلتر چه پس ازآن. پست جدید 

او در انتقاد از کارگردان معروف سینما زمانی 
بارگذاری شد که هفته گذشته خبر بزرگداشت 
سیروس الوند، کارگردان و فیلمنامه نویس در 
رسانه ها منتشر شد. او انتقاد خود را اینطور 
شروع کرد که چرا اینقدر خسته اید؟ کلینت 
ایستوود با اینکه 20 سال از شما بزرگ تر 
است در 93 سالگی هنوز فیلم کار می کند. 
که البته الوند جواب این تکه را اینطور داد که 
»امیدوارم کلینت  ایستوود 93 ساله به شما 
پیشنهاد همکاری بدهد و شما برای ایشان 
هم سرمایه گذار و اسپانسر ببرید..« الوند به 
پرستویی گفت: »هرگز باور نمی کردم آنچه را 
که گهگاه از همکاران درخصوص وجه پنهان 
شخصیت شما می شنیدم، حقیقت داشته 
باشد که متأسفانه دارد.« پرستویی به روال 
معرفی تهیه کننده و اسپانسر توسط خودش 
برای فیلم مورد نظر اشاره کرده و نوشته: در 
همین 5 سال گذشته شما در مراسمی نبودید 
که حضور ندارید! جشن تولد و اکران خصوصی 
نبوده که شرکت نکرده و به هیچ دعوتی 
)نه( نگفتید! بارها از شما درخواست کنند و 
بخواهند لطفا برای اکران اقدامی بفرمایید اما 
دریغ! مدام وعده و وعید دادید و انگار نه انگار 

که این فیلم فرزند خلف شماست! الوند هم 
اینطور  پاسخ پرستویی را داده »از حضور من 
در جلسات تولد و مهمانی گفته اید، منظورتان 
چیست؟ من یک بار در خانه   هنرمندان برای 
بزرگداشت آتیلا پسیانی عزیز رفتم که شما 
هم آنجا بودید، بار دیگر در مراسم یادبود 
کیومرث پوراحمد رفتم که شما نبودید. برایم 
تعجب آور بود. شما همیشه صاحب عزای همه  
هنرمندان فوت شده بودید. از خسرو شکیبایی 
گرفته تا ناصر ملک مطیعی.« این کارگردان، 
تهیه کننده و نویسنده سینما، توضیح داده: 
»زمانی که قرار شد در فیلم آنجا، همان  ساعت 
بازی کنید، گرفتار فیلمی لس آنجلسی بودید 
)نام فیلم را به یاد ندارم( و همه بر این باور 
بودند که آن فیلم در  شأن پرویز پرستویی 
نبود. بعد هم رفتید سراغ فیلم مطرب که 
دستمزد چربی به شما دادند و خوشبختانه 
مخاطبان آواز خواندن شما را هم دیدند. 
پیشنهاد آوردن سرمایه گذار را شما دادید. بنده 
اصلًا آقای قندی نازنین را نمی شناختم..« 
الوند به درگذشت خشایار الوند اشاره کرده 
و ادامه داده: »درست بعد از جشنواره برادرم 
خشایار که پاره  تنم بود، فوت کرد. مدتی 

پریشان بودم. ضمن اینکه اکران فیلم ها 
هم همگی بی رونق بودند. با آقای شایسته 
که از کاربلدهای حوزه های تولید و پخش 
هستند مشورت کردیم و قرار شد که صبر 
کنیم تا وضع اکران روبه راه شود. فیلم آنجا، 
همان ساعت با هفتصدمیلیون تومان آقای 
سرمایه گذار تولید نشده، دستمزد بنده هم 
بابت سه کار نوشتن فیلمنامه، کارگردانی فیلم 
و تهیه کنندگی در فیلم هست. ضمن اینکه 
پنج درصد از سهم خود را به فارابی فروخته ام و 
خرج فیلم کرده ام. آقای شایسته و آقای قندی 
کاملًا در جریان هستند. حالا شما یقه  بنده 
را گرفته اید که چی؟ صدمیلیون تومانتان را 
می خواهید. بنده حاضرم تقدیم کنم..« این جر 
و بحث و یقه گیری دو آدم معروف در سینمای 
ایران آن هم در وضعیت رکودی این چنین 
ممکن است برای مردم و خواننده های عادی 
که گرفتار مشکلات روزمره شان هستند، هیچ 
جذابیتی هم نداشته باشد ولی متن ها علاوه 
بر آنکه از برخی زد و بندها و روابط و اتفاقات 
پشت پرده در سینمای ایران پرده برمی دارد، 
نشان از عدم تساهل و گفت وگو در جامعه ای 
دارد که سینما گوشه ای پررنگ از آن است؛ به 
همه این مسائل خسته شدن را هم اضافه کنید 
و گویا آقای الوند خیلی هم خسته نیستند چرا 
که آدم خسته حتی نای جواب دادن هم ندارد. 
ضمن اینکه همین دعوا هم دلیلی برای دوباره 

دیده شدن هر دوی این افراد شد. 

عدم اکران یک فیلم سینمایی؛ بهانه ای برای جرو بحث یک کارگردان سینما با بازیگر آن و دیده شدن دوباره آن ها در فضای رسانه ای 

جـــدال سلبریتی هــــا

  دمای هوا در اهواز 
به بالای 50 درجه رسید

مدیر کل هواشناسی خوزستان گفت: 
امیدیه با 51.2 درجه سانتیگراد بالاترین دمای 
استان را به خود اختصاص داد.به گزارش اداره 
کل هواشناسی خوزستان محمد سبزه زاری 
بیان کرد: در این مدت دمای هوای اهواز 50.8، 
شوش 50.4، آغاجاری 50.3، رامهرمز 50.2، 
گتوند 49.9، بهبهان 49.8، دزفول 49.۷، 
شوشتر، آبادان و بستان 49.6، مسجدسلیمان 
49.5، هندیجان 48.۷، ماهشهر 48.6، لالی و 
حسینیه 48.3، کشاورزی اهواز 48، شادگان 
4۷.6، ایذه 46.3، دهدز 39.9 درجه سانتیگراد 
ثبت شده است.اداره کل هواشناسی خوزستان 
در اطلاعیه ای نسبت به وقوع دما های 49درجه 
و بالاتر در مناطق جنوبی، غربی و مرکزی و 
بخش هایی از شمال استان از پیش از ظهر 
پنجشنبه تا اواخر وقت یکشنبه و ثبت دمای 
50 درجه ای طی روز های جمعه و شنبه در 
مناطق مرکزی، غربی و جنوبی هشدار سطح 
نارنجی صادر کرد.موج گرما و وقوع دما های 
49 درجه و بالاتر در دو هفته اخیر در خوزستان 
اتفاق افتاده و همچنان ادامه دارد به گونه ای که 
اداره کل هواشناسی خوزستان با صدور چند 
اطلاعیه نسبت به اهمیت این موضوع هشدار 

سطح زرد و نارنجی صادر کرده است.

 کاهش نسبی دمای تهران 
از دوشنبه

بر اساس اعلام اداره کل هواشناسی استان 
تهران وضعیت جوی این استان آسمانی صاف 
و قسمتی ابری همراه با وزش باد شدید و 
گاهی خیلی شدید در نواحی جنوبی و غربی 
پیش بینی  دما  نسبی  کاهش  همچنین 
می شوداز غروب یکشنبه تا چهارشنبه ) 25 
تا 28 تیر( با گذر یک موج ناپایداری در بیشتر 
نواحی استان وزش باد نسبتا شدید در ارتفاعات 
و نواحی جنوبی و غربی در بعضی ساعت ها 
وزش باد شدید، گاهی وزش باد خیلی شدید 
موقت و در نواحی مستعد با خیزش موقت 
گردوخاک مورد انتظاراست.طی روزهای 
دوشنبه تا چهارشنبه )26 تا 28تیر( کاهش 
نسبی دما در سطح استان، افزایش ابرناکی 
در نیمه شمالی استان و رخداد بارش پراکنده 
با احتمال رعد و برق در ارتفاعات شمالی 
پیش بینی می شود.براساس این گزارش، 
آسمان تهران امروز ) 25تیر( صاف، گاهی 
افزایش باد، در بعد از ظهر کمی ابری با حداقل 
دمای 36 و حداکثر دمای 39 درجه سانتیگراد 
و در روز دوشنبه )26تیر( صاف تا قسمتی 
ابری، در بعد از ظهر افزایش باد با احتمال گرد 
و خاک با حداقل دمای 24 و حداکثر دمای 
3۷ درجه سانتیگراد پیش بینی می شود.

طبق اعلام اداره کل هواشناسی استان تهران، 
ایستگاه ورامین با بیشینه دمای 41 درجه 
سانتیگراد، گرم ترین ایستگاه استان تهران در 

24 ساعت گذشته گزارش شده  است.

کسری بارش در پربارش ترین 
استان کشور 

مدیریت  و  اقلیم  ملی  مرکز  داده های 
هواشناسی  سازمان  خشکسالی  بحران 
کشور نشان می دهد که کسری بارندگی در 
پربارش ترین استان کشور یعنی گیلان به 
199 میلی متر رسیده است.بر اساس اعلام 
سازمان هواشناسی به طور معمول تا این موقع 
از سال آبی حدود ۷94 میلیمتر بارش در 
گیلان دریافت می شود که امسال حدود 200 
میلیمتر کمتر یعنی 594 میلیمتر دریافت 
شده است. سال آبی از ابتدای مهر هر سال تا 
پایان شهریور سال بعد از آن است.دو استان 
شمالی دیگر کشور نیز با کم بارشی قابل توجه 
مواجه هستند، به طوری که مازندران با حدود 
144 و گلستان با 133 میلیمتر کاهش بارش، 
پس از گیلان، بیشترین کسری بارش کشور را 
دارند همچنین استان تهران با 10۷ میلیمتر 
کاهش بارندگی، ششمین استان در کسری 
بارش کشور است.به طور کلی از ابتدای سال 
آبی یعنی اول مهرماه سال گذشته تاکنون 181 
میلیمتر بارش در کشور دریافت شده که 20.5 

درصد کمتر از شرایط نرمال است.

 گردوخاک  7۶۹ نفر را 
راهی بیمارستان کرد

مدیرکل دفتر مدیریت بحران استانداری 
سیستان و بلوچستان گفت: در پی موج جدید 
وقوع طوفان و گردوخاک از شب گذشته 
تاکنون ۷69 نفر در منطقه سیستان راهی 
مراکز درمانی شده اند.موج جدید وزش طوفان 
گردوخاک از روز گذشته بار دیگر برای سومین 
بار از ابتدای تیرماه تاکنون منطقه سیستان 
واقع در شمال استان سیستان و بلوچستان 
را فرا گرفته و مردم منطقه را با چالش جدی 
مواجه کرده است .مجید محبی، مدیرکل 
دفتر مدیریت بحران استانداری سیستان و 
بلوچستان در گفت وگو با تسنیم در زاهدان، 
اظهار داشت: در پی موج جدید وزش بادهای 
120 روزه در منطقه سیستان شامل پنج 
شهرستان زابل، زهک، هامون، هیرمند و 
نیمروز واقع در شمال استان مجموع مراجعین 
به مراکز درمانی منطقه از ساعت 8 شب 21 
تیرماه تاکنون ۷69 نفر بوده که ۷1 نفر از آنها 

بستری و مابقی سرپایی درمان شدند.

 حسین معافی
 فعال فرهنگی - اجتماعی

 نکته این گزارش شاید ذکر این پرسش 
باشد که آیا تقلب در کنکور در تمام این 

سال ها به همین یک مورد 1000 نفری بسنده 
می کند؟ آیا موارد دیگری از تقلب در این 

آزمون سرنوشت ساز رخ نداده و آیا مواردی 
از این دست که فرزندان عضو هیات علمی 
دانشگاه ها به راحتی می توانند رشته هایی 
غیر مرتبط با توان و استعداد خود مدرک 
بگیرند بدون اینکه آزمون تخصصی آن 

را داده باشند هم جزئی از تقلب محسوب 
نمی شود؟! اگر نگاهی به اطراف خود کنید، 
شمار بالایی از این فرزندان را خواهید دید 
که اگر برای زندگی و تحصیل به خارج از 
کشور نرفته باشند، خیلی راحت در هر 

رشته ای که بخواهند در دانشگاه های پدر و 
مادرشان مدرک می گیرند.


